
Το έναυσµα αυτού
του άρθρου έρχεται
από µία εκποµπή που
άκουγα από ένα
σταθµό τις ηµέρες
που η Ελλάδα µπήκε
ξανά στις αγορές µε-
τά από 4 χρόνια απο-
µόνωσης.
Επειδή µε ενδιέφερε
άκουσα και πολλά
άλλα σχόλια από ρα-
διοφωνικούς σταθ-
µούς και τηλεόραση.
Κατά µεγάλη πλειο-
ψηφία τα επιχειρήµα-
τα της εισόδου µας ή-
ταν καταστροφικά.
Και αυτό που µε ε-

κνεύρισε περισσότερο, το άκουσα από οικονο-
µολόγους και διερωτόµουν έχουν αυτοί οι άν-
θρωποι παρωπίδες, είναι τόσο µονοµερώς ενη-
µερωµένοι; Ή εξυπηρετούν διάφορα συµφέρο-
ντα ή πεπαλαιωµένες πεποιθήσεις;
Έφριξαν οι αντι-µνηµονιακοί γιατί βλέπουν ότι
σιγά σιγά θα είναι εκτός αντικειµένου. Oρισµέ-
νοι από αυτούς έφασκαν και αντίφασκαν, ένας
µάλιστα λέει γιατί να µην πάρουµε τα λεφτά α-

πό το ∆ΝΤ που τα δίνει µε χαµηλότερο επιτόκιο
δηλαδή µνηµόνιο.

Άλλοι πάλι προοδευτικοί αριστερίζοντες δεν
ξέρω που έχουν βρεί την έννοια του προοδευτι-
κού µόνο κριτική χωρίς να προτείνουν καµία λύ-
ση ή αν έλεγαν κάτι, τα επιχειρήµατα τους ήταν
γυµνά γιατί δεν έχουν ένα υπαρκτό µοντέλο πχ.
Βόρειο Κορέα ή Κούβα στο οποίο να αναφερ-
θούν.

Όπως έχω γράψει και στα προηγούµενα άρ-
θρα µου η χρηµατοπιστωτική αγορά είναι δυ-
στυχώς µία στον κόσµο και άντληση χρηµάτων
δεν υπάρχει από πουθενά αλλού.

∆εν ανέφεραν πουθενά αυτοί οι guru της οικο-
νοµίας ή οι διάφοροι δηµοσιογράφοι ακόµα και
οι διάφοροι πολίτες που βγήκαν στα κανάλια το
σπουδαιότερο πράγµα για µένα που είναι ότι η
Χώρα απέκτησε ξανά εµπορική πίστη και µειώ-
θηκε το country risk δηλαδή το ύψος του κινδύ-
νου που βάζουν οι διεθνείς αγορές σε µία χώρα
που δανείζεται πχ. ΑΑA ΒΒB CCC κλπ.

∆υστυχώς αυτό τον κίνδυνο «του δανείζεστε»
τον έχουµε ζήσει στο πετσί µας εµείς οι επιχει-
ρηµατίες τα 4 τελευταία χρόνια που πρέπει να
προπληρώνουµε τα εµπορεύµατα για να µας τα
στείλουν οι ξένοι ή το πλαφόν δανεισµού µας εί-
χε σχεδόν µηδενιστεί.

O λαός την εµπορική πίστη τη λέει µπέσα. Η α-

ξιολόγηση των επιχειρήσεων δεν γίνεται πλέον
βάσει µόνο της αξίας των κτιρίων και των µηχα-
νηµάτων αλλά βάσει της εµπορικής πίστης της
εταιρίας και κατ’ επέκταση του προσωπικού
της, δηλαδή τα άυλα assets της. Το ίδιο συµβαί-
νει και κατ’ επέκταση και στα κράτη.

Για να πω και λίγη ιστορία για την Εµπορική Πί-
στη, στη Χίο, περίπου στον 18ο αιώνα ειδικά
στον κάµπο της Χίου είχαν συγκεντρωθεί αρκε-
τοί διάσηµοι έµποροι και χρηµατιστές είχαν χτί-
σει γύρω στα 300 µεγάλους πύργους-συγκρο-
τήµατα µε διάφορα βοηθητικά κτίρια µέσα και
εγκαταστάσεις και εκεί είχε συγκεντρωθεί όλο
το ανφάν γκατέ της εποχής όπως γίνεται σήµε-
ρα στο Μόντε Κάρλο που όλα τα ηχηρά ονόµα-
τα συγκεντρώνονται εκεί.

Oι Χιώτες διακινούσαν ένα µεγάλο τµήµα του
διεθνούς εµπορίου της Ρωσίας, Αιγύπτου,
Ινδιών κ.α. και είχαν συνήθως κεντρικά γραφεία
στο Λονδίνο-Oδησσό-Αίγυπτο-Αλεξάνδρεια-
Μασσαλία κ.α. Και ποιο ήταν το µυστικό των
Χιωτών ; Είχαν «εµπορική πίστη».

Από ιστορίες του πατέρα µου, µου λέει ότι ε-
πήγε στη Ρουµανία σαν οικονοµικός µετανά-
στης µε µηδέν κεφάλαιο και κατόρθωσε και έ-
κανε εντός 4 µόνο ετών µεγάλο εµπόριο σιτη-
ρών γιατί σαν Χιώτης είχε εµπορική πίστη, δη-
λαδή φόρτωνε καΐκια µε σιτηρά τα έστελνε στην

Μασσαλία και οι
έµποροι περί-
µεναν να τους
δώσει τα λεφτά
όταν τα πλήρω-
ναν πχ οι Γάλλοι
έµποροι.

Όταν η Oθω-
µανική αυτο-
κρατορία ήταν
σε οικονοµική
κρίση και βγήκε
για να δανειστεί
αυτός που τη
δάνεισε τότε ή-
ταν ο Ανδρέας ο
Συγγρός. Η Πύ-
λη αποφάσισε
µεταξύ πολλών
να πάρει από
αυτόν το δάνειο
και ας πούµε ο
υπουργός οικο-
νοµικών της Πύ-
λης του είπε:
«Μπέη Αντρέα
το δάνειο επέ-
λεξα να το πά-
ρω από σένα
πρώτον γιατί
είσαι Χίος και έ-
χετε εµπορική
πίστη και δεύ-
τερον γιατί εί-
σαι φίλος µου
το ξέρεις ότι
παίζω το κεφά-
λι µου αν κάτι
πάει στραβά».
Το ίδιο συµβαί-
νει και σήµερα
µε τους Χιώτες
εφοπλιστές που
κατέχουν περί-

που 50% του ελληνόκτητου στόλου. Για µένα έ-
νας από τους κύριους λόγους είναι ότι οι αγο-
ρές τους εµπιστεύονται γιατί έχουν διαχρονική
εµπορική πίστη.

Κάποιος αναγνώστης θα µου πει «ρε Βύρωνα
σαν πολλά δεν µας τα λες για τους Χιώτες», αν
είναι κριτικός θα του απαντούσα χιώτικα «ρίξε
µου τη σκούφια σου.»

Μετά την είσοδο µας στις αγορές ο ελληνικός
κίνδυνος µετατρέπεται πλέον σε µεγάλη ευκαι-
ρία και αυτό αποδεικνύεται από την όρεξη των
αγορών να επενδύσουν σε κρατικά οµόλογα,
στις τράπεζες και στις επιχειρήσεις και όσο το
πάγωµα της αγοράς λιώνει τόσο αυξάνει η όρε-
ξη των ξένων επενδυτών µε άλλα λόγια οι ξένοι
επενδυτές επιστρέφουν στην Ελλάδα.

Για να µιλήσω και πιο συγκεκριµένα στην εται-
ρεία µου η τράπεζα µας µετά την είσοδο µας σε
αγορά, µας έδωσε µεγαλύτερο πλαφόν από αυ-
τό που είχαµε πριν από την κρίση. Αυτό σηµαί-
νει ότι αυτόµατα µας αύξησε το working capital
- κεφάλαιο κίνησης που είναι σηµαντικό για την
επιβίωση µιας εταιρείας για να αναπτυχθεί και
να µην απολύσει κόσµο. Άρχισαν οι τράπεζες
µας τώρα να µπορούν να δανειστούν διατραπε-
ζικά, που είχαν παγώσει και εξαιτίας αυτού του
παγώµατος έκλεισαν πολλές επιχειρήσεις λόγω
ρευστότητας.

Αυτό που δεν άκουσα από κανέναν γκουρού
να ειπωθεί επίσης είναι τους λόγους που το
∆ΝΤ έκανε ορισµένους λανθασµένους χειρι-
σµούς και αυτό κατά τη γνώµη µου οφείλεται
στο ότι δεν είχε εµπειρία σε παρόµοια κατάστα-
ση να δανείσει µία χώρα η οποία έχει σταθερό
νόµισµα (ευρώ) γιατί στις χώρες που δανείζει
γίνεται και αυτοµάτως υποτίµηση, δηλαδή θα
µπορούσε το ∆ΝΤ και η Ευρώπη να ακολουθή-
σουν ένα πιο ήπιο νοικοκύρεµα που συνάδει µε
ισχυρό νόµισµα.
Ευτυχώς αποφύγαµε την υποτίµηση πχ σε µία
υποτίµηση 65% που έλεγα ο κόσµος θα χάσει
περίπου αντίστοιχα τα λεφτά του και αυτό για
να προλάβω ορισµένους θιασώτες της υποτιµή-
σεως.

Oι ξένοι αναλυτές γνωρίζουν πολύ καλά τα οι-
κονοµικά µας είδαν το νοικοκύρεµα, το πλεόνα-
σµα, τον ισοσκελισµό του προϋπολογισµού µας
, τη µείωση του χάσµατος µεταξύ εισαγωγών-ε-
ξαγωγών και κάτι σπουδαίο που περνάει τις ψι-
λές γραµµές είναι ότι το µεγαλύτερο µέρος του
χρέος µας είναι στα κράτη και όχι σε ιδιώτες
που σηµαίνει είναι δύσκολο πλέον να µας αφή-
σουν να φαλιρίσουµε…

Κάθε ανάπτυξη χρειάζεται κεφάλαια και ειδικά
από το εξωτερικό και για να τα πάρουµε αυτά
χρειαζόµαστε εµπορική πίστη και µείωση του
country risk που για µένα είναι από τα πιο βασι-
κά στοιχεία για την ανάπτυξη µιας οικονοµίας.
Εµείς σαν λαός προκειµένου να εξυπηρετήσου-
µε τα κοµµατικά συµφέροντα ή δοξασίες πα-
λιές, που αποδείχτηκαν λανθασµένες στην ε-
φαρµογή τους έχουµε κολλήσει στους µνηµο-
νιακούς και µη αντί να βλέπουµε την ουσία για
το καλό του τόπου.

∆ιάβασα ότι το καταραµένο µνηµόνιο έχει δε-
σµεύσει την κυβέρνηση να προχωρήσει σε ελά-
χιστο εγγυηµένο εισόδηµα σε όλους τους πολί-
τες που έχουν ανάγκη και θα κυµαίνεται γύρω
στα 200 ευρώ συν 70 για τη σύζυγο και συν 50
για κάθε παιδί. Αυτό για µένα είναι σηµαντικό
και όχι ο εγγυηµένος κατώτατος µισθός για το
οποίο θα επανέλθω σε ένα επόµενο άρθρο µου.

Άκουσα τον διοικητή της Τραπέζης Ελλάδος
τον κ. Προβόπουλο, να λέει ότι οι ελληνικές τρά-
πεζες είναι από τις καλύτερες κεφαλαιοποιηµέ-
νες τράπεζες της Ευρώπης, αν αυτό το έλεγε ο
Φιλανδός κεντρικός τραπεζίτης νοµίζω ότι δεν
θα υπήρχε Φιλανδός που να τρέξει να το δια-
ψεύσει έστω και αν είχε διαφορετική άποψη,
γιατί και αυτοί πέρασαν κρίση αλλά όλοι µαζί
πάλεψαν και την ξεπέρασαν.

Αντίθετα η πλειοψηφία των ελλήνων προσπα-
θεί να αποδείξει ότι είναι λάθος, είναι σα να θέ-
λεις να βάλεις φωτιά στο σπίτι σου ή να είσαι ω-
ραία γυναίκα, να σου λένε όλοι πως είσαι ωραία
και εσύ να προσπαθείς να βρεις τις όποιες α-
σχηµίες σου…

Σπάνια θα ακούσεις δυτικοευρωπαίο να κατη-
γορήσει τη χώρα του, έστω και αν αυτή έχει
µπλεχτεί σε µεγάλα σκάνδαλα. Γιατί τα σκάνδα-
λα υπάρχουν παντού.

Συµπερασµατικά η εµπορική πίστη και η µείω-
ση του country risk είναι πολύ βασικά για µια χώ-
ρα και όποια αρνητική άποψη αν έχουµε δε θα
πρέπει τουλάχιστον να τη διατυµπανίζουµε.

Εµείς έχουµε το χόµπι της υπερβολής του κα-
τηγορείν τους άλλους όχι τον εαυτό µας χωρίς
να βλέπουµε πόσο κακό κάνουµε στη χώρα µας
και αυτό είναι µία θνησιγενής µας ιδιότητα την
οποία πρέπει σύντοµα να αποβάλλουµε έστω
και µερικώς.

Υ.Γ: Για τις εκλογές που έρχονται ο Bismarck εί-
πε ότι τα µεγάλα ψέµατα λέγονται σε 3 περιπτώ-
σεις: 1. Πριν από τις εκλογές
2. Στον πόλεµο, πχ οι σύµµαχοι ήταν έξω από το
Βερολίνο και το ραδιόφωνο έλεγε ότι νικήσανε.
3. Μετά το κυνήγι

Ποιους να ψηφίσετε
Ψηφίσετε αυτούς που υπόσχονται λιγότερα.
Έτσι θα απογοητευτείτε λιγότερο...
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